
PREGLED DELA VIŠKIH UPOKOJENCEV V ZADNJI
MANDATNIDOBI

Od 10.190 upokojencev
le 4.900 včlanjenih

Leto 1987 bo spet zapisano v društvenih analih
občinske zveze društev upokojencev Ljubljana
Vič-Rudnik s posebnimi črkami. V tem letu je bila
namreč volilna konferenca in zamenjalo se je
vodstvo. Vsaka taka sprememba pa ima mnogo-
krat občutne posledice. Zato je bilo že večkrat
predlagano, da naj bi odbori in sposobni mandat-
no dobo podaljšali, četudi pridejo pod udar re-
elekcije.

Predzadnja volilna konferenca je bila aprila leta
1984. Obdobje od takrat pa do danes pa je še
posebno značilno po zaostrenem izvajanju gospo-
darske stabilizacije, ki je hkrati povzročila nadalj-
nji padec življenjskega standarda. Posledice pada-
nja standarda pa so bolj kot drugi občutili upoko-
jenci, predvsem zato, ker se pokojnine niso teko-
če valorizirale v skladu s porastom osebnih do-
hodkov atkivnih delavcev.

V naši občini deluje 12 društev, 3 klubi in
društvo invalidov Vič. V vseh društvih in klubih je
včlanjenih 4900 upokojencev, vseh upokojencev
pa je 10.190 izčesar je razvidno, da 5200 upoko-
jencev še vedno ni vpisanih v nobenem društvu.
Kljub veliki umrljivosti pa se število članstva vse-
eno počasi veča. Odleta 1984, kojihjebilo 4452,
se je število povečalo na 4972, kar pomeni 520
članov več. -

Društva so se ustanavljala v različnih obdobjih.
Leta 1973 je prenehal delovati Center društva
upokojencev, ki je imel do takrat sedež na Starem
trgu v Ljubljani. Zato imamo v naši občini šest
društev, ki delujejo že 40 do 35 let. Kdo so
»krivci«, da so društva ves ta čas aktivno delovala
v krajevnih organizacijah, da so ves čas razvijala
športno. kulturno in društvenopolitično dejavnost
na ugledni višini, bi lahko povedala njihova seda-
nja vodstva. Predvsem pa zaslužijo vsa društva
pohvalo in priznanje.

Leta 1973 sta za DU Vič prva zaorala ledino
Franc Cesar in Anton Ciuha. Oba sta že pokojna.
Za njima je do letos društvo vzorno vodil Zlatko
Močnik. Ni mi znano za imena vodilnih delavcev
v drugih društvih naše občine. Menim pa, da ne bi
bilo oapačno, če bi društva podatke zbrala po
kronokiškem redu in jih posredovala občinski
zvezi, ki bo sestavila skupno kroniko o obstoju
društev in njihovih vodij.

Tri leta kasneje, v letu 1976, se je ustanovila
tudi občinska zveza društev upokojencev. Prva, ki
sta oblikovala način poslovanja, sta bila Anton
Ciuha in Zlatko Močnik. Od leta 1980 do letos pa
je zvezo vzorno vodil Jože Žumer. Vsem iskrene
čestitke.

V skladu s pravili je zveza povezovala in usmer-
jala delo društev v občini. V ta namen je IO vsaka
dva meseca, po potrebi tudi pogosteje, skliceval
razširjene seje, na katere so bili vabljeni predsed-
niki in tajniki vseh društev in klubov kakor tudi
društva invalidov Vič. Na sejah so obravnavali
tekoče naloge društev in druge probleme, ki zade-
vajo upokojence, rešujejo pa jih pristojne SIS, kot
so SPIZ, stanovanjska skupnost, socialno skrb-
stvo in druge institucije.

Pri občinski SZDL, v občinskem sindikalnem
svetu, v skupščinah omenjenih skupnosti ima naša
zveza po eno delegatsko mesto. Člani zveze pa
delujejo tudi v raznih komisijah omenjenih druž-
benopolitičnih organizacij in skupnosti, zato je
povezava baza - občina še kar zadovoljiva. Pri
občinski zvezi je zelo aktivna stanovanjska komi-
sija, ki pa kljub prizadevanju ni mogla storiti
vsega, oziroma ni mogla zadovoljiti vseh stano-
vanjskih potreb svojih članov. Zelo sta se trudila
Zlatko Močnik in Lojze Korošec. Hvala obema.
Ker SPIZ SR Slovenije od leta 1986 nima več
svojih lastnih sredstev, sedaj rešuje stanovanjske
problem le preko stanovanjskih skupnosti.

Športnorekreativna dejavnost je zadovoljivo za-
živela. Temu pa so veliko pripomogle zaključne
proslave v Tednu upokojencev, ki bo v letu 1987
izvedena že šestič. Seveda pa brez požrtvovalnih
organizatorjev in izvajalcev - upokojencev ta de-
javnost ne bi mogla obstojati. Pred zaključno
proslavo so vsakokrat meddruštvena tekmovanja
strelcev, balinarjev, šahistov in kolesarjev. Pri
balinarjih in kolesarjih obstoja tudi ženska ekipa.
Pri vsakoletnem tekmovanju šahistov sodelujejo
tudi invalidi. V zimskem času pa nastopajo smu-
čarji veleslalomisti.

Društvena dejavnost pa je odvisna predvsem od
materialnih in prostorskih možnosti. Zal naša zve-
za tega nima. V eni sobi 3x5 domuje Odbor
borcev za severno mejo, Društvo upokojencev
Vič in občinska zveza. Le dve društvi imataklub-
ske prostore, in bife. Tam lažje prirejajo športna
tekmovanja, strokovna predavanja, razvijajo
izletništvo. Pohvaliti pa je treba vsa društva, saj se
tudi brez ustreznih prostorov trudijo za uspešen
razvoj društev.

Vprašanje pokojnin pa ni bila edina skrb SPIZ,
SIS, socialnega varstva, republiške, mestne in
občinske zveze DU. Veliko skrbi je bilo posveče-
ne ostarelim in bolnim, stanovanjskim proble-
mom in rekreaciji upokojencev. Domske kapaci-
tete za ostarele so se povečale od 350 na 630
postelj. S sredstvi SPIZ je bila zgrajena depandan-
sa pri Domu na Bokalcah in nov tovrstni objekt v
Koleziji. SPIZ pa je prispevala pomemben delež
za sodobno opremljen počitniški dom upokojen-
cev v Izoli, zgrajen pred šestimi leti.

Sedanji upokojenci so generacija, ki je v najtež-
jih preizkušnjah slovenskega naroda druge sve-
tovne vojne žrrtvovala vse, tudi življenja. Po vojni
pa je aktivno sodelovala pri obnovi porušene do-
movine, jzgradnji ljudske oblasti in samoupravne
družbe. Še danes dela kakih deset odstotkov upo-
kojencev v KS, ZB NOV in drugih družbenopoli-
tičnih organizacijah.

Neugodna gospodarska gibanja, zadolženost v
tujini in visoka inflacija pri nas, negativno vplivajo
na standard in razpoloženje občanov. Upokojenci
menijo, da se izvajajo prepočasi in neodgovorno.

K temu pa prispeva veliko negativnega, tudi
slaba in neučinkovita kaznovalna politika, ki je
skoraj ni.

Prepričani smo, da se bo novo vodstvo trudilo,
da bo vse uspehe obdržalo na sedanji višini in se
zavzemalo, da bo doseglo še nove.
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